

« Pilotage et gestion des établissements scolaires »

“School management”

Du 27 novembre au 1er décembre 2017 à Poitiers (ESENESR)
27th November – 1st December 2017 in Poitiers (ESENESR)

Coordinating National Agency: Agence Erasmus+ France / Education Formation

National Partner: Ecole supérieure de l'éducation nationale, de l'enseignement supérieur et de la recherche – ESENESR (*National College for Education Management, Higher Education and Research*) in Poitiers

Coordinators

Jean-Claude CHAPU, deputy-director, ESENESR: jean-claude.chapu@education.gouv.fr
<http://www.esen.education.fr>

Responsables de formation :

- Jean-Charles LINIER, ingénieur de formation, ESENESR
- Anne-Marie BORREGO, ingénierie de formation, ESENESR
- Murielle FAVRE, ingénierie de formation, ESENESR

Christelle Cöet-Amette, Erasmus + Agency France (christelle.coet-amette@agence-erasmus.fr)
<http://www.agence-erasmus.fr>

Working language: EN & FR (presentations and exchanges would be either in French or English without translation)

Number of places in total: 20-25 (a minimum of 10 participants is required)

Profile of participants: The study visit is targeted at inspectors of National Education, school leaders, trainers for inspectors/school leaders, scholars, and ministerial representatives. Active participation is expected. The participants should be prepared to share their experiences.

Contexte et problématique :

La notion de pilotage d'un établissement scolaire n'est pas sans ambiguïté : pilotage pédagogique et/ou pilotage purement gestionnaire ou administratif ?

Le pilotage pédagogique et éducatif, la gestion, de l'établissement incombe prioritairement au chef d'établissement. Il s'agit d'une tâche particulièrement complexe au service de la réussite de tous les élèves :

- *L'exercice managérial de l'équipe de direction ?*
- *Le pilotage par le projet d'établissement : comment l'équipe de direction peut être garante d'un collectif ?*
- *L'évaluation et le pilotage de l'établissement ?*

- *Comment dans l'EPLE (Etablissement public local d'enseignement) le personnel de direction favorise le développement de l'innovation pédagogique ?*
- *Quelles compétences l'équipe de direction doit-elle acquérir pour créer et mobiliser l'intelligence collective au service de l'EPLE ?*
- *Quel rôle pédagogique pour un personnel de direction, chef d'établissement ou adjoint ?*
- *Quels peuvent être les leviers que le personnel de direction doit activer pour conduire, accompagner le changement ?*

Context: Schools management maybe an ambiguous concept. Do we talk about educational management or administrative management? Pedagogical & educational management, school management is primarily the responsibility of the school head. This is a highly complex task and the key for pupils' success. It covers many aspects: managing the direction team, establishing an educational project, evaluating the management, supporting pedagogical innovation, accompanying change, etc.

Themes and goals of the event: We are looking for participants coming either from school, vocational education, higher education and training sector interested in management and monitoring of schools:

- **role of the school leaders;**
- **project management & monitoring in schools & VET institutions** (competences to mobilize, new managements methods, budget, project of the school and its implementation, dialogue with families, etc.);
- **current topics impacting schools management.**

The participants should be interested in exchanging and developing good practices, methods, materials, tools, pedagogical approaches and/or ways of working in this specific field. Participants would also get information on Erasmus+ opportunities of cooperation.

Expected results: Sharing experiences, practices and educational policies with other specialists from all over Europe on the topic. Meeting projects, experts and participate actively to workshops in order to enrich practices. Discovering Erasmus + opportunities to go further at European level.

Travel information: Poitiers is served by an airport and connected to many cities in Europe by high speed train station especially from Paris.

Event fee (what covers the fee): fees are covered by the organizers

Travel costs (who cover the travel costs): to be covered by the sending NA

Venue : ESENESR – Ecole supérieure de l'éducation nationale, de l'enseignement supérieur et de la recherche - Téléport 2 - Boulevard des Frères Lumière
86963 Chasseneuil Futuroscope



Programme

Programme

Lundi 27 novembre 2017
Monday 27th November 2017

13H30 - 14H00	Café d'accueil <i>Welcome Coffee</i>
14H00 - 14H30	Ouverture des travaux <i>Opening session</i> Jean-Marie PANAZOL, Inspecteur général de l'éducation nationale, Directeur de l'ESEN Laure COUDRET-LAUT Directrice de l'agence Erasmus + France éducation et formation
14H30 - 15H00	Présentation de l'ESENESR et visite du centre de ressources de l'ESENESR <i>ESENESR introduction and visit of the Resource Center</i>
15H00 - 16H30	Conférence « Le pilotage et la gestion des établissements scolaires en Europe » <i>Conference</i> <i>"Schools management in Europe"</i>
16H30 - 17H00	Pause <i>Break</i>
17H00 - 18H30	Présentation du système éducatif et de la thématique dans trois pays européens représentés, à partir d'une affiche et d'un diaporama Animation: ESENESR <i>Presentation of three European education systems represented</i>
19H00	Cocktail de bienvenue <i>Welcome cocktail</i>
	Soirée libre <i>Free evening</i>



Mardi 28 novembre 2017
Tuesday 28th November 2017

09H00 - 10H30	Présentation du système éducatif et de la thématique dans trois pays européens représentés, à partir d'une affiche et d'un diaporama Animation: ESENESR <i>Presentation of three European education systems represented</i>
10H30 - 11H00	Pause <i>Break</i>
11H00 - 12H30	Présentation du système éducatif français et de la thématique, Inspection générale de l'éducation nationale <i>Presentation of the French system</i>
12H30 - 13H30	Déjeuner <i>Lunch</i>
13H30 - 14H30	« La pilotage et la gestion des établissements scolaires en France, les organisations, les outils, les ressources... » Ministère de l'éducation nationale, DGESCO <i>"Schools management in France: organisations, tools, resources...."</i>
14H30 - 14H45	Pause <i>Break</i>
14H45 - 16H15	Présentation du système éducatif et de la thématique dans trois pays européens représentés, à partir d'une affiche et d'un diaporama Animation: ESENESR <i>Presentation of three European education systems represented</i>
16H30	Départ pour le centre-ville historique de Poitiers <i>Departure for the historic city center of Poitiers</i>
17H00	Visite guidée et dîner en ville <i>Guided tour and dinner in town</i>



Mercredi 29 novembre 2017
Wednesday 29th November 2017

9H00 - 12H00

Deux sous-groupes :

- Visite d'une école primaire
- *Visit of a primary school*
- et
- Visite d'un collège
- *Visit of a secondary school*

Présentation par l'équipe éducative de la politique inclusive (actions et outils)
Presentation by the staff of their inclusive policy (actions and tools)

12H00 - 13H00

Déjeuner

Lunch

13H00 - 14H00

Synthèse des systèmes éducatifs et de la thématique dans les différents pays européens représentés
ESENESR

Summary of educations systems presented

14H00 - 15H00

Définition collective des travaux en ateliers et des documents qui pourraient être construits

Collective definition of workshops work and documents that could be drafted

15H00 - 16H00

Erasmus+: opportunités de coopération européennes

Erasmus+: opportunities for European cooperation

16H00 - 16H30

Présentation d'eTwinning

Presentation of eTwinning

16H30 - 17H00

Pause

Break

17H00 - 18H30

4 ateliers de construction (série 1)

4 workshops (1st session)

19h00

Dîner à l'ESENESR

Dinner at the ESENESR

Jeudi 30 novembre 2017
Thursday 30th November 2017

09H00 - 10H30	4 ateliers de construction (série 1) suite <i>4 workshops (1st session) following</i>
10H30 - 11H00	Pause <i>Break</i>
11H00 - 12H30	Présentations des travaux des ateliers (série 1) <i>Presentation of workshops works (1st session)</i>
12H30 - 13H30	Déjeuner <i>Lunch</i>
13H30 - 15H00	4 ateliers de construction (série 2) <i>4 workshops (2nd session)</i>
15H30 - 16H00	Pause <i>Break</i>
16H00 - 17H30	4 ateliers de construction (série 2) suite <i>4 workshops (2nd session) following</i>
18H00	Départ pour le Futuroscope et soirée dans le parc touristique <i>Departure for the Futuroscope and evening in the theme park</i>

Vendredi 1^{er} décembre 2017
Friday 1st December 2017

09H00 - 10H30	Présentations des travaux des ateliers série 2 <i>Presentation of workshops works (2nd session)</i>
10H30 - 11H00	Pause <i>Break</i>
11H00 - 12H30	Conclusions <i>Wrap-up session</i>
12H30 - 13H30	Déjeuner <i>Lunch</i>
A partir de 13h30	Départ ESENESR (navette vers la gare de Poitiers) <i>Departure from ESENESR (shuttle bus to Poitiers train station)</i>